
با اينكه هر روز بر 
ميترا شهبازي
   گزارش2

قيمت پياز خوراكي 
افزوده مي ش�ود و 
مسئولان نويد كاهش زودهنگام آن را مي دهند، 
اما باز هم روند صعودي خود را طي مي كند. در 
اين بين كارشناسان معتقدند افزايش قيمت به 
دليل دست درازي دلالان به بازار اين محصول 
اس�ت و تا پاي آنها كوتاه نشود، اين معضل نيز 
ادامه دارد. در اين رابطه موسوي لارگاني عضو 
كميس�يون اقتصادي مجلس معتقد است كه 
تاكنون 40 ميليارد تومان خسارت به پيازكاران 
به همين دليل وارد شده اس�ت. موضوعي كه 
ابراهيمي، عضو كميسيون كشاورزي مجلس با 
بيان اينكه هميشه دلالان حضور داشته اند، آن 
را رد مي كن�د و علت اصل�ي اي�ن وضعيت را 
بي برنامگي مسئولان جهاد كشاورزي مي داند. 
لازم به ذكر است كه در حال حاضر استان هاي 
شمالي و شمال غربي كشور همچون آذربايجان 
شرقي، آذربايجان غربي و اردبيل كه اغلب نياز 
كشور به محصول پياز را تأمين مي كنند، اكنون 
بيش�ترين خس�ارت را هم متحمل ش�ده اند. 

    
روز به روز بر قيمت پياز خوراكي افزوده مي شود و 
مسئولان جز دادن وعده كاهش قيمت زودهنگام 
اين محصول كاري نمي كنن��د و وقتي از آنها در 
خصوص گراني يكباره پياز س��ؤال مي  شود، پاي 
دلالان را وسط مي كشند و تمام تقصير را به گردن 
آنها مي اندازن��د. در اين رابطه عضو كميس��يون 
اقتصادي مجل��س مي گويد: »متأس��فانه نبود 
بازار فروش مطمئ��ن همواره به عن��وان يكي از 
دغدغه هاي اساسي كشاورزان محسوب مي شده 

و همين امر مسير را براي حضور سودجويان باز 
گذاشته است. بنابراين آنها به راحتي محصولات 
كش��اورزان را با بهاي ناچيز به جيب مي زنند.« 
ناصر موسوي لارگاني با اش��اره به شرايط پيش 
آمده براي بازار خريد و فروش پياز مي افزايد: »در 
حال حاضر دلالان از اين آش��فته بازار بيشترين 
س��ود را به جيب مي زنند و افزايش چند برابري 
پياز، هيچ گونه منفعتي به كشاورزان نمي رساند.« 
نماينده مردم فلاورجان با اش��اره ب��ه اينكه اين 
نوسان قيمت تاكنون مش��كلات زيادي را براي 
پيازكاران به وجود آورده اس��ت، ادامه مي دهد: 
» ضرر 40 ميليارد تومان��ي به پيازكاران به دليل 
مان��دن محص��ول روي اراضي كش��اورزي را در 
شرايطي امسال شاهد بوديم كه در مقطعي نرخ 

پياز به ويژه در كلانشهرها به ميزان چند برابري به 
دست مصرف كننده مي رسيد.« 

موسوي لارگاني با اشاره به اينكه در حال حاضر 
گراني پياز هي��چ گونه توجيه اقتص��ادي ندارد، 
مي گويد: »در  اين شرايط كه كشاورزان نمي توانند 
محصول خ��ود را به فروش برس��انند ت��ا هزينه 
كارگرانش��ان را بدهند، به كدام دليل بايد شاهد 
گراني چند براب��ري پياز در بازار باش��يم؟ دولت 
بايد براي جلوگيري از ضرب��ه خوردن به اقتصاد 
معيش��تي كش��اورز و مصرف كننده با ابزارهاي 

نظارتي به اين موضوع پايان دهد.«
   اشتباهات جهاد كشاورزي در شمال

حالا با اين ش��رايط كه نماينده مردم فلاورجان 
دليل گراني قيم��ت پياز را چي��زي جز جولان 

دلالان نمي داند، عضو كميسيون كشاورزي، آب 
و منابع طبيعي با بيان اينكه معضل حضور دلالان 
تنها مختص به امسال يا سال گذشته نيست، از 
بي برنامگي جهادكشاورزي به عنوان دليل اصلي 
گراني يكب��اره پياز ياد مي كند. عل��ي ابراهيمي 
نماينده مردم شازند در مجلس شوراي اسلامي 
در گفت وگو با خبرنگار »ج��وان« مي گويد: » با 
توجه به اينكه اس��تان هاي شمال و شمال غربي 
كش��ور عمدتاً دست به كش��ت پياز مي زنند كه 
از آب و هواي به نس��بت سردس��يري برخوردار 
هستند، پس بيشترين خسارت را در اين رابطه 
متحمل ش��ده اند.« علي ابراهيمي با اش��اره به 
اينكه بيشترين ميزان كشت پياز در آذربايجان 
شرقي، آذربايجان غربي و اردبيل انجام مي شود، 
مي افزايد: » متأس��فانه بحث ورود دلالان براي 
فروش محصولات كشاورزي هميشه مطرح بوده 
است و مس��ئولان براي جلوگيري از جولان آنها 
هنوز تدابيري كارشناس��انه نينديشيده اند. اما با 
اين حال معضل افزايش قيمت پياز امسال تنها 
مربوط به ورود دلالان نيست.« وي ادامه مي دهد: 
»مسئله مهمي كه به علت بي توجهي كارشناسان 
جهاد كشاورزي رخ مي دهد اين است كه گاه ما 
با توليد مضاعف يك محصول مواجه مي ش��ويم 
كه دود آن به چش��م توليدكنن��دگان مي  رود و 
گاه با كاهش ش��ديد توليد و افزايش قيمت روبه 
رو هس��تيم كه تمام اينه��ا از بي برنامگي و عدم 
مديريت صحيح جهاد كشاورزي در بخش توليد 
محصولات است. امسال نيز همين مسئله منجر به 
افزايش قيمت پياز شده است و تا جهاد كشاورزي 
اين سياست را اصلاح نكند، هرسال بايد شاهد اين 

وضعيت درباره يك نوع محصول باشيم.«

آذربايجان شرقي: شهردار تبريز در سومين نشست ستاد ملي تبريز 
۲0۱۸ گفت: شهرداري تبريز در س��ال هاي اخير، عموم ظرفيت هاي 
ارتباطي خود را صرف احياي جايگاه ملي و بين المللي كلانشهر تبريز 
كرده است.  صادق نجفي افزود: پروژه عظيم پايانه مركزي تبريز، پس از 
سه دهه بلاتكليفي، با تزريق هاي مالي شهرداري تبريز، به بهره برداري 
رسيد ه اس��ت. پايانه تبريز، از زيباترين، مجهزترين و بزرگ ترين مراكز 
حمل  و نقل شهري در كشور است كه با وسعت ۲۱ هزار مترمربع و با بالغ 

بر ۸0 ميليارد تومان افتتاح شده است. 
   البرز: مدير كل فرهنگ و ارش��اد اسلامي اس��تان البرز ازبرگزاري 

يادواره ش��هداي مدافع حرم با هماهنگي 
س��اير دس��تگاه ها در كرج خبرداد.  علي 
خيلدار اظهار داش��ت: يكي از برنامه هايي 
كه در دستور كار اداره كل فرهنگ و ارشاد 
اسلامي البرز قرار گرفته تجليل از شهداي 
جان بر كف اين مرز و بوم اس��ت كه براي 
حفظ انقلاب پا در عرصه جهاد گذاشته  و به 

مقام رفيع شهادت رسيده اند. به گفته وي، يكي ديگر از برنامه هاي اين 
اداره كل برپايي نمايشگاهي از آثار هنرمندان متوفي البرزي است. 

   گلستان: معاون حفاظت و بهره برداري آب منطقه اي گلستان گفت: براي 
جلوگيري از خسارت كشت بايد سطح زير كشت چاه ها را حداقل ۱5 درصد 
كاهش داد.  سيد محسن حسيني با اعلام اين مطلب افزود: لازم است سطح 
زير كشت چاه ها حداقل ۱5 درصد كاهش يابد، در غير اين صورت كشاورزان 
در كشت دوم و فصل تابستان با ضرر و زيان در محصولات مواجه مي شوند. 

   مرك�زي: معاون دفتر امور اقتصادي اس��تانداري مرك��زي گفت: نرخ 
مش��اركت اقتصادي زنان در كش��ور حدود ۱۲ درصد و اين نرخ در استان 
مركزي بين شش تا هفت درصد است و اين در شرايطي است كه زنان نيمي 
از جمعيت كشور را تشكيل مي دهند.  نعمتي افزود: در بخش اشتغال معمولاً 
مردان در اولويت قرار مي گيرند و حتي زنان نيز اين اجازه و فرصت را در اختيار 
مردان قرار مي دهند كه يكي از دلايل اين موضوع نرخ بالاي بيكاري است.  
وي ادامه داد: به دليل بيكاري و نبود اشتغال براي جمعيت بيكار، زنان بعد از 
مدتي كه در پي شغل مناسب جست وجو مي كنند نااميد مي شوند و اين راه را 

ادامه نمي دهند و در واقع از چرخه تقاضاي شغل خارج مي شوند. 
    خراسان رضوي: معاون هماهنگي ستاد خدمت رساني به زائران اربعين 
آستان قدس رضوي بر لزوم تشكيل ستاد اربعين در تمام استان هاي كشور 
در راستاي خدمت رساني هرچه بهتر به زائران اين راهپيمايي عظيم تأكيد 
كرد.  حجت الاسلام والمسلمين علي لقمان پور در مراسم اختتاميه گردهمايي 
فعالان مردمي اربعين افزود: در اين گردهمايي مراسم بدرقه و استقبال از 
زائران اربعين حسيني كه مربوط به استان هاي مرزي است مورد بررسي قرار 
گرفت و مسيرهاي ورودي و خروجي مرزي براي زائران ايراني و غيرايراني و 
همچنين نحوه ارائه خدمات رفاهي به زائران اربعين حسيني مشخص شد. 

   همدان: معاون امور عمراني استاندار همدان از تخصيص 500 ميليون 
تومان اعتبار براي ساخت موزه لالجين خبر داد.  محمودرضا عراقي در جشن 
يك سالگي جهاني شدن شهر سفال لالجين گفت: گردشگري به عنوان راه 
توسعه استان همدان تعريف شده و اين مهم با كمك نمايندگان مردم در 
مجلس و ساير مسئولان استان محقق مي شود.  وي با اشاره به اينكه ايجاد 
زيرساخت هاي مناسب نخستين اقدام در راه توسعه گردشگري است افزود: 
همدان به عنوان پايتخت تاريخ و تمدن ايران شناخته مي شود و سال گذشته 
عنوان جهاني نيز از طرف يونسكو به شهر سفال لالجين اعطا شد ضمن اينكه 

امسال شهر ملاير نيز به عنوان ملي منبت نام گرفت.
   ايلام: مدير كل منابع طبيعي اس��تان ايلام گفت: ۷4 نقطه مستعد 
آتش سوزي در جنگل هاي استان ايلام شناسايي شده است. رضا احمدي 
اظهار داشت: ۶4۱ هزار هكتار جنگل در اس��تان ايلام وجود دارد، موزه 
جنگل هاي بلوط كشور در ايلام است.  وي با اشاره به اينكه بارندگي سال 
۹5 و ۹۶ بارش هاي خيلي خوبي بوده است، افزود: ۷4 نقطه در استان به 

عنوان نقاط بحراني و مستعد آتش سوزي را شناسايي كرده ايم.

آيت الله سيدابوالقاسم نجفي دهكردي از فقهاي 
ش��يعه در ق��رن چهارده��م قم��ري در دهكرد 
)ش��هركرد( بود كه تحصيلات��ش را در اصفهان 
آغاز و در عراق تكميل كرد. وي از 3۷ سالگي در 
مدرس��ه صدر اصفهان به تدريس و فتوا مشغول 
شد و ميرزا حبيب الله رشتي از استادان وي بود. 
او خود نيز ش��اگرداني تربيت كرد و آثاري چون 
منبرالوسيله و لمعات در شرح دعاي سمات از او بر 
جاي مانده است. آيت الله سيدابوالقاسم دهكردي 
در شب ششم شوال سال ۱35۲ هجري به ديدار 
حق شتافت و پيكر اين عالم رباني و مجتهد زمانه 

در تخت فولاد اصفهان به خاك سپرده شد. 
  آي�ت الله دهك�ردي فقيه�ي مجاه�د و 

بيگانه ستيز
در نخس��تين كنگ��ره بزرگداش��ت آي��ت الله 
سيدابوالقاس��م نجفي دهك��ردي كه ب��ا حضور 
مسئولان، علما و عموم مردم برگزار شد، نماينده 
ولي فقي��ه در چهارمح��ال و بختي��اري آيت الله 
دهكردي را فقيهي مجاهد، متعهد، بصير، متعبد، 
بيگانه س��تيز و درون نگر معرفي كرد و گفت: آثار 
بس��يار فاخري از وي به يادگار مانده كه بايد اين 

آثار چاپ شوند تا در اختيار عموم قرار گيرند. 
حجت الاسلام والمسلمين محمدعلي نكونام، با 
تأكيد بر اينكه برگزاري اين كنگره بزرگداش��ت، 
آرزوي شش ساله از بدو ورودش به استان تاكنون 
بوده است، گفت: برگزاري چنين اجلاسي براي 
آن است تا همگي سر سفره عالمان ديني و فقهاي 
بزرگ��ي همچون آي��ت الله دهكردي بنش��ينيم 

و كس��ب فيض كنيم.  وي با اش��اره به پيش��ينه 
شكل گيري اين كنگره اظهار كرد: هر ساله ششم 
شوال كه سالروز ارتحال آيت الله دهكردي است، 
به تشريح جايگاه اين عالم وارسته در خطبه هاي 
نماز جمعه مي پرداختيم اما به اين نتيجه رسيديم 
كه تنها پرداختن به جايگاه رفيع اين فقيه مجاهد 
در خطبه ه��اي نماز جمعه كفاي��ت نمي كند، به 
همين دليل در شوراي فرهنگ عمومي تصميم 
بر اين گرفته ش��د كه اين ايام به ن��ام هفته فقه 
و فقاه��ت نامگذاري ش��ود تا بتوان ب��ا برگزاري 
كنگره هاي مختلف به معرف��ي چهره هاي ديني 
استان بپردازيم.  حجت الاسلام والمسلمين نكونام 
با تأكيد بر اينكه همه ساله بايد در چنين ايامي ياد 
و منش بزرگان و مفاخر ديني استان گرامي داشته 
شود، ابراز كرد: مرحوم آيت الله دهكردي يكي از 
مراجع بنام و مفاخر فقهي و ديني اين استان است 

كه بايد به خوبي معرفي شود. 
  صيان�ت از معارف ن�اب اس�لام مديون 

فقاهت و مرجعيت
نماينده مردم اس��تان چهارمحال و بختياري در 
مجلس خبرگان رهبري نيز در اين كنگره با تأكيد 
بر اينكه خدمات روحاني��ت به ويژه مرجعيت در 
طول تاريخ از زواياي مختل��ف قابل طرح و بيان 
است، ابراز كرد: علم امانت الهي است؛ قطعاً امانت 
بزرگ بايد نزد انسان هاي بزرگ به امانت گذاشته 
شود.   آيت الله عليرضا اسلاميان، عظمت عالم و 
فقيه ديني را غيرقابل انكار دانست و تصريح كرد: 
به يقين هر چه امانت بزرگتر باشد، دستبرد به آن 

نيز بيشتر است.  وي نقش روحانيت و مرجعيت 
ديني در طول تاريخ را حراست و صيانت از اسلام 
بيان كرد و افزود: ما معتقد هس��تيم مسيحيت 
و يهوديت دين خدا هس��تند ام��ا مطالب تورات 
و انجيل امروز ش��رم آورند چراك��ه دچار تحريف 
شده اند و اين نشان مي دهد يك مرجعيت باتقوا و 
تحصيلكرده در اين اديان براي صيانت و حراست 

از ماهيت كتب آسماني وجود نداشته است. 
  مجتهدي روي منبر

پخش پيام تصويري حضرت آيت الله سبحاني نيز 
از نكات برجسته اين كنگره بود كه ايشان درباره 
شخصيت والاي آيت الله دهكردي گفت: آيت الله 
نجفي دهكردي با وجود اينكه مرجع تقليد بود، 
به منبر نيز مي پرداخت و اين وج��ه تمايز وي با 
ساير مراجع تقليد زمان خود بود.  وي در بخشي 
از اين پيام با تأكيد بر اينكه فقها دژهاي اس��لام 
هستند، تصريح كرد: فقها دين را در مقابل انحراف 
دشمنان حفظ مي كنند همانطور كه دژبان اجازه 
نفوذ دشمن به داخل شهر را نمي دهد.  اين مرجع 
تقليد با اش��اره به اينكه وقتي فقيهي دار فاني را 
وداع مي گويد در اس��لام فاجع��ه اي رخ مي دهد 
كه قابل جبران نيست، اظهار كرد: وقتي فقيهي 
مي ميرد نه تنها فرشتگان و زمين بلكه آسمان نيز 
در فراق اين عالم اشك مي ريزد.  حضرت آيت الله 
سبحاني با اشاره به اينكه در كتاب طبقات الفقها 
به نگارش شرح حال آيت الله دهكردي پرداخته 
اس��ت، ابراز كرد: وجه تمايز آيت الله دهكردي با 
ساير مراجع تقليد در اين بود كه ايشان هم مقام 

قلم داشت و هم اهل بيان بود كه به ندرت در بين 
مراجع اتفاق مي افتد.  اين مرجع تقليد با تأكيد بر 
اينكه بايد در دانشگاه مركزي استان چهارمحال 
و بختياري غرفه اي براي آثار آيت الله دهكردي در 
نظر گرفته شود، گفت: متأسفانه استان آن چنان 
كه بايد در سطح كشور شناخته شده نيست؛ بايد 
از ظرفيت علما و فقها براي شناساندن اين استان 

نهايت بهره برده شود. 
  عالمي كه ۱۱۳ س�ال پيش از توليد ملي 

حمايت كرد
قاسم سليماني، استاندار چهارمحال و بختياري 
نيز در اين كنگره با اش��اره به اينكه نقش شوراي 
فرهنگ عمومي اس��تان در برگزاري مراسمات 
فرهنگي و ديني غيرقابل انكار اس��ت، ابراز كرد: 
بحمدالله در سال گذشته نيز كنگره بزرگداشت 
شهداي استان با هدف معرفي نقش تيپ سرافراز 
قمر بني هاشم)ع( و مردم در دوران دفاع مقدس 
برگزار شد كه آثار و نتايجش هنوز هم ادامه دارد. 
وي با تأكيد بر اينكه بايد چهره ها و مفاخر استان 
شناس��ايي و به مردم معرفي ش��وند، اظهار كرد: 
نقش روحاني��ت ديني در طول تاري��خ غيرقابل 

انكار است. 
س��ليماني با اشاره به اينكه ش��كل گيري انقلاب 
اسلامي نيز مرهون رشادت هاي روحانيت است، 
تصريح كرد: پيش��نهاد مي ش��ود دفتر پژوهش 
و تحقيق��ات در زمينه معرفي علم��ا، روحانيت، 
هنرمندان، سرداران، نويسندگان و در يك كلام 
مفاخر استان، در استانداري تشكيل شود تا به جد 

پيگير امور باشد. 
نماين��ده عالي دول��ت در اس��تان چهارمحال و 
بختياري به اقدام بديع اين عالم وارسته در انتشار 
بيانيه اي در راس��تاي حمايت از توليدات داخلي 
اش��اره كرد و گفت: ايش��ان ۱۱3 س��ال گذشته 
به همراه ۱4 نفر ديگر از علماي تراز اول كش��ور 
اقدام به انتشار يك بيانيه مي كند و در آن بيانيه 
به استفاده مردم از كاغذ و توليدات داخلي تأكيد 

دارد كه اين همان نياز امروز كشور است. 
اين مقام مس��ئول با تش��ريح بندهاي اين بيانيه 
تصريح ك��رد: آي��ت الله دهك��ردي و علمايي كه 
بيانيه آن زمان را امضا كردند به فكر تغيير سبك 
زندگي مردم بودند. آنها مردم را از نوش��تن روي 
كاغذ خارجي من��ع كردند و از مردم خواس��تند 
براي كفن ميت از پارچه ايراني اس��تفاده كنند، 
در مهماني ه��ا ولخرج نباش��ند و با اف��راد معتاد 
ارتباط نداشته باشند.  در پايان اين مراسم از طرح 
مستند تلويزيوني آيت الله دهكردي و تمبر يادبود 
و تنديس ايشان، با حضور مسئولان ارشد استان 
چهارمحال و بختياري، برخي از علماي اصفهان 
و نجف اش��رف و عموم مردم در مي��دان آيت الله 

دهكردي شهركرد رونمايي شد. 
حجت الاسلام والمس��لمين محمدعلي نكونام، 
نماينده ولي فقيه در چهارمح��ال و بختياري در 
آيين رونمايي از اين تنديس كه پس از برگزاري 
باشكوه نخس��تين كنگره بزرگداش��ت آيت الله 
دهكردي ص��ورت گرفت، از تش��كيل دبيرخانه 
دائمي فقاهت و مرجعيت در اس��تان خبر داد و 
گفت: با تحقق اين امر معرفي چهره هاي فقهي و 
علمي استان با جديت بيشتري پيگيري مي شود. 
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عالمي كه ۱۱۳ سال پيش از توليد ملي حمايت كرد
نخستين كنگره بزرگداشت آيت الله نجفي دهكردي در شهركرد برگزار شد

پيازكاران ۴۰ميليارد ضرر كردند، اشك مصرف كننده درآمد!
 ابراهيمي، عضو كميسيون كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس: نبايد افزايش يكباره قيمت پياز را به گردن دلالان بيندازيم

سهم بي برنامگي مسئولان جهاد كشاورزي در اين رابطه بيشتر است

 بهره مندي 47 هزار خانوار عشايري 
و روستايي اردبيل از بيمه تأمين اجتماعي 

مدير صندوق بيمه اجتماعي كشاورزان، روستاييان و عشاير استان 
اردبيل گفت: در حال حاضر ۴۷ هزار خانوار عشايري، كشاورزي و 
روستايي استان اردبيل از بيمه تأمين اجتماعي بهره مند هستند. 
رضا عبدالله��ي در بازدي��د از دفاتر كارگ��زاري بيمه در شهرس��تان 
مشگين ش��هر افزود: هم اكنون به تعداد يك هزار نفر از روس��تاييان و 
عشاير استان اردبيل بازنشسته مي شوند.  وي ادامه داد: براي عضويت 
در صندوق بيمه اجتماعي محدوديت س��ني وجود دارد و افراد بالاي 
50 س��ال تا پايان اين ماه فرصت دارند تا با مراجعه به دفاتر كارگزاري 
در مناطق مختلف استان نسبت به عضويت خود در اين صندوق اقدام 
كنند كه اميدواريم در اين زمينه اطلاع رساني هاي مناسبي انجام شود، 

چراكه اين مهلت به هيچ وجه تمديد نمي شود.   
مدير صندوق بيمه اجتماعي كشاورزان، روس��تاييان و عشاير استان 
اردبيل با اش��اره به اينكه مزاياي بازنشستگي ش��امل كساني مي شود 
كه داراي ۷0 سال سن و س��ابقه پرداخت ۱0 سال حق بيمه هستند، 
گفت: اميدواريم بتوانيم با اين اقدام خدمات مطلوبي به بازنشستگان 
در اين حوزه ها ارائه كنيم.  عبداللهي افزود: در حال حاضر توجه ويژه 
به بيمه هاي اجتماعي در دستور كار قرار گرفته و شرايط به اين منوال 
است كه اعضاي اين صندوق س��الانه فقط يك بار حق بيمه پرداخت 
مي كنند، در حالي كه دو برابر حق بيمه پرداختي اعضا از سوي دولت 
تأمين مي شود.  وي ادامه داد: تمام تلاش ما بر اين است كه بتوانيم با 
اقدامات انجام يافته شاهد برطرف كردن مطالبات و خواسته هاي مردمي 
باشيم و مشكلات و موانع موجود در اين زمينه را به حداقل برسانيم كه 
نياز است در اين زمينه مسئولان و دست اندركاران مربوطه مشاركت و 

همكاري هاي همه جانبه اي داشته  باشند.

نخستين كنگره بزرگداشت آيت الله سيدابوالقاسم نجفي دهكردي با حضور 
نماينده ولي فقيه در استان چهارمحال و بختياري و امام جمعه شهركرد، نماينده 
مردم استان در مجلس خبرگان رهبري، مجمع نمايندگان استان در مجلس 
شوراي اسلامي، استاندار، مسئولان، خانواده شهدا، روحانيان و عموم مردم 

اين استان در فرهنگسراي شهركرد برگزار شد. در اين مراسم از طرح مستند 
تلويزيوني آيت الله دهكردي و تمبر يادبود و تنديس ايشان رونمايي شد. همچنين 
حجت الاسلام والمسلمين محمدعلي نكونام، نماينده ولي فقيه در چهارمحال 
و بختياري از تش�كيل دبيرخانه دائمي فقاهت و مرجعيت در استان خبر داد. 

محمدرضا سوري

سجاد محمدي
   گزارش يك

 توليد 750 هزار اصله نهال شناسه دار 
و نشاي گياهان دارويي در خراسان شمالي 

امسال ۳50هزار اصله نهال شناسه دار   خراسان شمالي
و 400 هزار نشاي گياهان دارويي براي 
باغداران و توليد كنندگان نهال در خراس�ان ش�مالي تأمين شد. 
محمد علي شريكيان، مدير امور باغباني سازمان جهاد كشاورزي خراسان 
شمالي با اعلام خبر فوق اين نهال ها را شامل سيب، گلابي، آلو، گيلاس، 
انگور، زيتون، پس��ته، انار، گردو و پايه رويشي عنوان كرد.  وي اصلاح و 
نوسازي باغ ها را از جمله اهداف تأمين نهال شناسه دار پايه رويشي در 
استان عنوان كرد و گفت: اس��تان نهال هاي مناسبي براي توسعه دارد.  
مدير امور باغباني سازمان جهاد كشاورزي استان گفت: توسعه باغات در 
اراضي شيبدار يكي از ظرفيت هاي مهم استان است كه با هدف ارتقاي 
بهره وري از منابع آب و خاك، پيشگيري از فرسايش خاك، حفظ منابع 
آب، خاك و ذخاير ژنتيكي، مقابله با پديده گ��رد و غبار و اثرات زيانبار 
آن، پايداري منابع، افزايش درآمد و اشتغالزايي برنامه ريزي شده است. 
خراسان شمالي ۱4 نهالستان هسته دار، دانه دار و گياهان دارويي دارد. 

امنيت كامل در مرزهاي ايلام برقرار است
با وجود ۴3۰ كيلومتر مرز استان ايلام با كشور     ايلام
عراق، اشراف امنيتي كاملي از سوي نيروهاي 
نظامي، انتظامي و اطلاعاتي بر مرزهاي استان برقرار است و كوچك ترين 
نگراني در زمينه فعاليت گروه هاي تروريستي در اين استان وجود ندارد. 
محمد رزم، رئيس كل دادگستري استان ايلام با اعلام خبر فوق و با بيان اينكه 
تاكنون هيچ فرد وابسته به گروه هاي تكفيري و تروريستي در استان ايلام 
دستگير نشده است به عملكرد دستگاه قضايي استان در سال ۹5 اشاره كرد 
و گفت: در مجموع به ۱3۲ هزار پرونده در محاكم قضايي استان رسيدگي 
ش��د و بيش از 34 هزار از اين تعداد پرونده در دادس��راها مورد رسيدگي 
قرار گرفت.  وي با اش��اره به اينكه در مدت ياد شده ۲۲ هزار و 500 پرونده 
در دادگاه هاي حقوقي رس��يدگي شد، افزود: بررس��ي ۸5 هزار پرونده در 
دادگاه هاي تجديد نظر و ۲۸ هزار پرونده در شوراهاي حل اختلاف از ديگر 

فعاليت هاي دستگاه قضايي استان ايلام در سال ۹5 بوده است.

 چغندرقند خراسان شمالي را 
»كارادرينا« خورد 

خراس�ان ش�مالي از ديرباز همواره به عنوان يك�ي از قطب هاي 
مهم توليد قند و ش�كر از چغندرقند به ش�مار م�ي رود به طوري 
كه نزديك به ۷۰ درصد كش�اورزي اس�تان به اي�ن امر اختصاص 
دارد. درحالي كه امس�ال كش�اورزان اين منطقه سرمايه گذاري 
بسياري را براي كاشت چغندرقند تدارك ديده بودند، اما هجوم 
آفت به مزارع كش�ت اين محصول موجب خسارات بسياري شد. 
به گفته مدير حفظ نباتات س�ازمان جهاد كش�اورزي خراس�ان 
شمالي، كرم كارادرينا در منطقه ش�يروان به 85 درصد از مزارع 
چغندرقند خسارت زده و موجب نابودي اين محصول شده است.

    
شرايط مساعد براي كشت چغندر قند در مناطق مختلف خراسان شمالي 
موجب ش��ده تا اين محصول به عنوان يكي از محصولات استراتژيك به 
شمار رفته و به همين منظور بزرگترين كارخانه توليد قند و شكر از چغندر 
قند در اين استان ايجاد شود.  معاون بهبود توليدات گياهي سازمان جهاد 
كشاورزي خراسان شمالي در اين خصوص به »جوان« مي گويد: »شرايط 
مساعد آب و هوايي در اين منطقه سبب شده تا هر سال بر ميزان كشت 
چغندرقند به عنوان يكي از محصولات مهم توليدي در استان افزوده شود.« 
محمدجواد تشكري با اشاره به اينكه درحال حاضر بالاترين ميزان كشت 
چغندر قند به شهرهاي شيروان، فاروج، اسفراين و مانه و سملقان اختصاص 
دارد، مي افزايد: »در حالي كه پارسال سطح زير كشت اين محصول ۲ هزار 
و 300 هكتار بود، امسال اين ميزان به ۲هزار و ۶50 هكتار افزايش پيدا 
كرد.« وي ادامه مي دهد: »از آنجا كه كارخانه قند شيروان يكي از مهم ترين 
خريداران اين محصول در استان به شمار مي رود، لذا اين موضوع موجب 
شده كه بالارفتن توليد هيچ مشكلي را براي خريداري نشدن اين محصول 
ايجاد نكرده و كشاورزان با خيال راحت اقدام به كشت كنند.« به گفته وي، 
استفاده از روش هاي نوين آبياري در كنار استفاده از تغذيه مناسب مزارع و 
قطع به موقع سم و كود اوره سبب شده تا كشت چغندرقند براي كشاورزان 

اقتصادي باشد و سود خوبي را نصيب آنها كند. 
  نگاهي به مشكلات چغندركاران 

 با وجودي كه توليد چغندرقند مي تواند سود خوبي را نصيب كشاورزان 
خراسان شمالي كند، اما برخي از مش��كلات از قبيل به موقع پرداخت 
نش��دن مطالبات آنها از س��وي كارخانه قند ش��يروان موجب شده تا 
چغندر كاران نتوانند كام خود را از فروش اين محصول ش��يرين كنند.  
معاون بهبود توليدات گياهي سازمان جهاد كشاورزي خراسان شمالي 
در خصوص اين مش��كل مي گويد: »يكي از مشكلاتي كه در چند سال 
اخير موجب نگراني چغندر كاران اين منطقه شده است، به موقع پرداخت 
نشدن پول محصول توليدي آنهاست.« تش��كري مي افزايد: » كمبود 
نقدينگي موجب شده تا كارخانه قند ش��يروان در برخي مواقع نتواند 
طلب چغندر كاران را به صورت كامل بپردازد.« وي ادامه مي دهد: »به 
عنوان مثال دوسال قبل كمبود نقدينگي موجب شد تا اين كارخانه در 
پرداخت 30 درصد مطالبات چغندركاران دچار مشكل شود.« به گفته 
وي، پايين آمدن قيمت شكر از عواملي بود تا اين كارخانه نتواند محصول 
توليدي خود را به فروش برساند و اين مشكل منجر به دپوي محصول در 

انبار و پرداخت نشدن مطالبات چغندركاران شد. 
  اين بار نوبت به آفت رسيد 

به گفته معاون بهبود توليدات گياهي سازمان جهاد كشاورزي خراسان 
شمالي، در يكي دوسال اخير فروش و سود مناس��ب در كنار نياز كم اين 
محصول سبب شد تا كشاورزان بسياري به سمت كشت چغندر قند روي 
آورند به طوري كه ميزان كشت آن در مدت دوسال از ۲ هزار و 300 هكتار 
به ۲هزار و ۶50 هكتار افزايش پيداكند.  در حالي كه امسال افزايش ميزان 
كشت نويدبخش سال پرس��ودي براي چغندركاران بود، اما هجوم كرم 
كارادرينا به اين مزارع سبب شد تا تمامي زحمات كشاورزان خراسان شمالي 
بر باد رود.  مديرحفظ نباتات سازمان جهاد كشاورزي خراسان شمالي در 
اين خصوص به »جوان« مي گويد: »چندي پيش بود كه گزارش داده شد 
وجود نوعي كرم به نام كارادرينا در مزارع كشت چغندر موجب شده مقدار 
قابل توجهي از اين محصول از بين ب��رود.« محمد رضايي مي افزايد: »در 
بررسي هاي انجام ش��ده از سوي كارشناس��ان مبارزه با آفات گياهي اين 
سازمان مشخص شد تاكنون اين كرم به ۸5 درصد مزارع شيروان خسارت 
وارده كرده اس��ت.« وي با اش��اره به آغاز مبارزه با اين آفت ادامه مي دهد: 
»درحال حاضر 5۹00 هكتار از مزارع اين استان از وجود اين آفت پاك شده 

و مبارزه در ديگر مناطق نيز به طور جدي آغاز شده است.«

مدير كل گمرك استان زنجان خبرداد
صادرات ۶۸ ميليون دلاري گمرك زنجان 

طي ۳ ماهه سال جاري 
مدير كل گم�رك اس�تان زنجان از    زنجان
صادرات ۶۸ ميليون دلاري كالاهاي 

استان طي سه ماهه سال جاري خبر داد. 
حميد احمدي در جمع فعالان اقتصادي اس��تان زنجان با بيان اينكه 
روند رو به رشدي در بخش صادرات اس��تان مشاهده مي شود، گفت: 
ميزان صادرات استان طي سه ماهه سال گذشته 3۸ ميليون دلار بوده 
كه با رشد قابل توجه شاهد رشد ۸0 درصدي طي سه ماهه سال جاري 
هستيم.  وي رويكرد صادرات محوري واحدهاي توليدي استان را يادآور 
شد و افزود: دلايل مختلفي براي اين رش��د در استان زنجان مي توان 
برش��مرد كه يكي از مهم ترين آنها تعريف و ارائه بسته هاي تشويقي و 
حمايتي جهت توسعه صادرات از اس��تان زنجان بوده است. مدير كل 
گمرك استان زنجان يكي از مشكلات مهم گمرك استان زنجان را نبود 
نيروي كارشناسي متخصص برش��مرد و تأكيد كرد: هرچند با مشكل 
كمبود نيرو در گمرك زنجان مواجه هستيم اما ارائه خدمات در خارج 
از وقت اداري نيز انجام مي ش��ود. احمدي با بيان اينكه پيگيري لازم 
براي تأمين نيروي انساني مورد نياز انجام ش��ده است، افزود: به دليل 
محدوديت جهت افزايش چارت سازماني و جذب نيروي جديد، تصميم 
بر استفاده از نيروهاي ساير گمركات كشور گرفته شد كه به دليل نبود 

خانه سازماني در گمرك زنجان با مشكل مواجه هستيم. 

آمنه طاهرزاده


